
Zeer Geheim 

RAAD VOOR EUROPESE ZAKEN Ex. nr 

Nr. 9725 

Notulen van de vergadering gehouden 
op vrijdag 26 juni 1981 in de Trêveszaal van 

het Kabinet Minister-President, 
van 0 9.30 uur tot 10.30 uur 

Aanwezig: minister-president Van Agt en de 
ministers Van Aardenne, Braks, 
Van der Klaauw, De Koning en 
Van der Stee, alsmede de staats
secretarissen Beyen, De Graaf en 
Van der Mei. 

Voorts zijn aanwezig de heren Van Arkel 
(BuZa), Boele (EZ), Engering (Fi), 
Van de Graaf (AZ), Heim (BuZa), Nieman 
(BuZa), Posthumus Meyjes (BuZa), 
Roberts (BuZa), Rutten (PV-EG) en 
De Zeeuw (L & V) 

Secretaris : mr. J.P.M.H. Merckelbach 
Adjunct-secretaris: mr.drs. K.P. Rade 

1̂ Mededelingen 

Geen onderwerpen 

2̂  Voorbereiding van de Europese Raad van 2 9 en 
30 juni 1981 (Brief van de staatssecretaris van 
Buitenlandse Zaken dd. 24 juni 1981, nr. DIE-173402) 

2 a Sociaal-economische situatie 

De minister-president stelt voor de 
Europese Raad voor te bereiden aan de hand van de 
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benadrukt verder nog dat vermeden dient te worden 
dat de zeven deelnemers aan de Ottawa-top hier 
een institutionele follow-up aan geven. Het aan
vaarden van de aoor de Commissie voorgestelde 
formule om follow-up-gesprekken te laten plaats
vinden tussen commissaris Haferkamp en vertegen
woordigers van de VS en Japan bergt het risico in 
zich dat hiermee het idee van een follow-up wordt 
aanvaard en dat dan ook eventueel ingestemd zou 
moeten worden met een voor de EG minder aantrekke
lijke formule hiervoor. 

Staatssecretaris Van der Mei hecht even
eens veel belang aan het waarborgen van de 
communautaire procedures tijdens de eventuele 
follow-up. Spreker stelt voor om de laatste 
passage van de voorliggende concept-interventie 
in deze zin uit te breiden. 

De minister-president stelt voor om in 
te stemmen met de concept-conclusies en -interventies 
inzake de Ottawa-top en de internationale handels
relaties onder de aantekening dat: 
de positieve opmerking in de ontwerp-interventie 
over de handelsbetrekkingen met de VS iets zal 
worden afgezwakt; 
met nog meer nadruk zal worden gesteld dat bij de 
beoogde dialoog tussen de belangrijkste geïndustri
aliseerde landen de communautaire procedures in 
acht dienen te worden genomen. 

De raad stemt hiermee in. 

De minister-president informeert of de 
teksten inzake energie nog bespreking behoeven. 

Minister Van Aardenne merkt op dat de 
onlangs gehouden ministeriële bijeenkomst in IEA-
kader nuttige conclusies heeft bereikt. Het is 
van belang om de situatie op de oliemarkt nauwlettend 
te blijven volgen. 

c Uitvoering mandaat van 30 mei 19 80 

De minister-president stelt de teksten 
inzake het mandaat van 30 mei 1980 aan de orde. 

Minister Van der Klaauw is van mening 
dat Nederland de door Thorn voorgestelde Commissie 
van Wijze Mannen moet blijven afwijzen. De uit
voering van het mandaat van 30 mei 19 80 dient via 
de normale kanalen te geschieden, nl. middels het 
Comité van PV's en de Algemene Raad. 

Minister Van der Stee spreekt liever 
over de Raad in geëigende samenstelling. De met 
de herstructurering gemoeide financiële en 
economische belangen zijn zo aanzienlijk dat 
zelfs een gecombineerde Raadszitting van de 



ministers van Buitenlandse Zaken en Financiën 
gerechtvaardigd zou zijn. Overigens zouden ook 
andere vakministers bij de discussie betrokken 
moeten worden, waarbij spreker met name aan de 
minister van Landbouw denkt. 

Minister Braks onderschrijft deze op
merking. 

De minister-president merkt op dat 
minister Van der Stee twee varianten heeft geschetst, 
nl. een behandeling alleen door de ministers van 
Buitenlandse Zaken of een behandeling door de 
ministers van Buitenlandse Zaken samen met andere 
ministers. 

Minister Van der Stee prefereert om 
te spreken over de Raad in'geëigende samenstelling 

Minister Van der Klaauw erkent dat bij 
de herstructurering vele belangen betrokken zijn, 
doch dit zou niet mogen leiden tot een versnipperde 
behandeling. De Algemene Raad dient een coördinerende 
taak te vervullen. Op 22 en 2 3 juni is in de 
Algemene Raad overeengekomen om het Comité van PV's 
op te dragen een werkprogramma aan de Raad van 
september voor te leggen. In dit programma zal 
uiteraard weerspiegeld moeten worden dat het hier 
een problematiek met vele aspecten betreft, doch 
vermeden dient te worden dat er een opsplitsing 
van het pakket plaatsvindt. 

Minister Braks informeert of het nog 
mogelijk is om in dit werkprogramma het idee van 
de Commissie te verwerken om een Comité van Wijze 
Mannen met de verdere bestudering van de her-
structureringsproblematiek te belasten. Spreker 
merkt in dit verband op dat het indertijd inge
stelde Comité Spaak bevredigend heeft gefunction-
neerd. 

Minister Van der Klaauw antwoordt dat 
de Europese Raad uiteraard te allen tijde de 
Algemene Raad kan overrulen, doch dat dit in dit 
geval niet verstandig zou zijn. 

Minister Braks vraagt zich af of er 
over het Commissievoorstel inzake het Comité 
van Wijze Mannen tussen de lidstaten verschillend 
wordt gedacht. 

Minister Van der Klaauw verklaart nog
maals dat aan de normale procedures vastgehouden 
dient te worden. Spreker vreest dat een Comité van 
Wijze Mannen na enige tijd geen voortgang meer zal 
kunnen boeken aangezien het uiteindelijk toch de 
regeringen zullen zijn die zullen moeten beslissen. 

Minister Van der Stee stemt hiermee in, 
doch heeft er aan de andere kant grote bezwaren 
tegen om de herstructureringsproblematiek uitsluitend 
door de ministers van Buitenlandse Zaken te laten 

behandelen. Spreker is hierin gesterkt door de 
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berichten die onlangs in de pers zijn verschenen 
omtrent de Nederlandse positie in deze discussies. 
Spreker informeert naar de bron van deze berichten. 

Minister Van der Klaauw antwoordt dat 
hijzelf in ieder geval niet de bron is. Spreker 
sluit niet uit dat de betreffende berichten ver
zonnen zijn. 

De heer Rutten weet evenmin wie de bron 
voor bedoelde berichten is geweest. Spreker houdt 
zelf regelmatig achtergrondgesprekken met ver
tegenwoordigers van de pers. In één van deze 
gesprekken heeft spreker erop gewezen dat een 
grotere evenwichtigheid in de gemeenschaps
uitgaven slechts middels een lange-termijn-beleid 
gerealiseerd zou kunnen worden. Een dergelijk lange
termijnbeleid zou wellicht ook een middelen
overdracht van rijkere naar armere lidstaten im
pliceren. Spreker meent dat een dergelijke uitspraak 
in overeenstemming met het regeringsbeleid terzake 
is. Spreker had er bovendien op gewezen dat 
Nederland niet zal afzien van de voordelen die zij 
thans geniet krachtens haar EG-lidmaatschap en dat 
niet ingestemd zal worden met een automatisch 
compensatiemechanisme. 

Minister Van der Stee merkt op dat de 
strekking van de betreffende perspublikaties hiermee 
niet in overeenstemming is. 

Minister Van Aardenne vestigt de aandacht 
op het gevoelige karakter van de in deze berichten 
gedane suggestie dat Nederland bereid zou zijn om 
in te stemmen met netto-overdracht in het kader van 
het regionaal fonds. Nederland is geenszins bereid 
om de veertig miljoen gulden die het thans met name 
ten bate van Limburg uit het EFRO ontvangt op te 
geven. 

Minister Braks merkt op dat de besproken 
berichten grote beroering hebben gewekt in de 
hierbij meest betrokken kringen. Overigens bieden de 
begrotingen van L&V en van Fin geen ruimte om tot de 
gesuggereerde herverdeling over te gaan. 

De minister-president stelt voor om te 
concluderen dat Nederland een voorkeur heeft voor 
het volgen van de normale procedure met betrekking 
tot de behandeling van dit dossier boven het voor-' 
gestelde Comité van Wijze Mannen, dat bij de behan
deling van dit dossier de inschakeling van met name de 
ministers van Financiën niet uitgesloten mag worden 
en dat de in de pers verschenen berichten over de 
Nederlandse positie nadrukkelijk tegengesproken 
zullen worden. 

Minister Braks prefereert te spreken 
over de Raad in geëigende samenstelling. Indien dit 
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niet mogelijk is wenst spreker ook de ministers van 
Landbouw expliciet genoemd te zien. 

Minister Van der Klaauw acht het 
belangrijk om vast te houden aan een uitwerking 
van deze problematiek door het Comité van PV's. 

Minister Van der Stee heeft begrepen 
dat het niet de bedoeling is om reeds thans 
commentaar te leveren op het onlangs verschenen 
Commissiedocument. Indien dit echter wel het geval 
mocht zijn heeft spreker moeite met de opgestelde 
concept-interventie. 

Minister Van der Klaauw bevestigt dat 
gestreefd wordt naar een zuiver procedurele behande
ling van dit onderwerp, aangezien het thans nog te 
vroeg is om hier reeds inhoudelijk op in te gaan. 
De in het dossier opgenomen concept-interventie zou 
slechts gebruikt dienen te worden indien anderen 
wel inhoudelijk op deze problematiek ingaan. 
Frankrijk zal dit in ieder geval niet doen. 

De minister-president acht het in dit 
geval toch raadzaam om deze concept-interventie 
aan de orde te stellen. 

De heer Posthumus Meyjes merkt op dat 
de eerste acht punten van de interventie algemene 
stellingen bevatten. Paragraaf 9 zou slechts uit
gesproken behoeven te worden indien er een inhoude
lijke discussie ontstaat. 

Minister Van Aardenne merkt met betrekking 
tot paragraaf 8 van de concept-interventie op dat 
vermeden zal moeten worden om ons thans op een 
onjuiste koers vast te leggen. Een ieder is het 
erover eens dat meer beleidsterreinen onder de 
communautaire samenwerking zouden moeten vallen, 
doch deze doelstelling kan wegens het ontbreken 
van de daarvoor benodigde financiële middelen 
niet gerealiseerd worden. De vraag kan gesteld 
worden of het invoeren van een zekere vorm van 
juste retour ondanks de hiertegen bestaande 
principiële bezwaren niet een uitweg uit deze 
impasse zou kunnen bieden. Het is duidelijk dat 
bij deze problematiek naast budgettaire ook im
materiële belangen een rol spelen. Spreker is 
van mening dat paragraaf 8 te strikt is gesteld, 
mede gezien het feit dat de communautaire besluit
vorming op de lange termijn toch een andere dan de 
door ons gewenste richting op zal gaan. Met 
betrekking tot de voorgenomen rechtzetting van de 
persberichten dringt spreker er nogmaals op aan 
hierbij ook aandacht te schenken aan het EFRO-
aspect• 

Minister De Koning verwijt het 
Commissiedocument een te grote interne gerichtheid. 
Spreker stelt voor om in het tweede gedachten-
streepje van paragraaf 9 van de concept-interventie 

(Pt- 2 c) 



Zeer Geheim -8- REZ 26 juni 1981 
(Pt. 2 e i 

een passage toe te voegen waarin de relatie 
tussen het interne en het externe beleid wordt 
onderstreept en dit met name ten aanzien van de 
ontwikkelingslanden. Verder is het spreker opge
vallen dat in tegenstelling tot hetgeen bij 
vorige gelegenheden gebruikelijk was de conceot-
interventie het beleid ten aanzien van de niet-
geassocieerde ontwikkelingslanden niet meer 
noemt als één van de terreinen waar naar Nederlands 
inzicht meer aandacht aan zou moeten worden 
besteed. Spreker acht het uit een oogpunt van 
consistentie van beleid wenselijk dit element als
nog aan de interventie toe te voegen. 

Minister Braks deelt mee zich de 
zorg van minister Van Aardenne met betrekking tot 
paragraaf 8 wel te kunnen indenken. Een re
nationalisatie van het beleid dient echter 
vermeden te worden, ook ten aanzien van de 
financiering. 

Minister Van Aardenne is het hier 
geheel mee eens. 

Minister Braks acht .het wenselijk om er 
geen enkele twijfel over te laten bestaan dat 
Nederland een dergelijke ontwikkeling afwijst. 
Indien de besluitvorming zich niettemin in die 
richting beweegt zou het handhaven van het 
huidige mechanisme nog te prefereren zijn. 

Minister Van der Klaauw wijst erop 
dat de door vorige spreker naarvoren gebrachte 
ideeën reeds in de concept-interventie zijn verwerkt. 

Minister Braks wenst dit aspect echter 
sterker te benadrukken. De tekst in het tweede 
streepje van pag. 4 zou aangescherpt dienen te 
worden. Naast zorg inzake nationaal gefinancierde 
inkomenstoeslagen zou tevens onze zorg inzake 
nationale produktie-quota1s tot uitdrukking dienen 
te worden gebracht. 

De heer Van de Graaf merkt op dat het 
wellicht eventueel aanvaardbaar zou zijn om de 
Europese boeren een soort sociale toeslag te 
verlenen. Een communautaire regeling en financiering 
hiervoor zou er echter toe leiden dat deze toeslag 
vrij hoog zou uitvallen, hetgeen tot aanzienlijke 
kosten kan leiden. Beter ware dan ook eventuele 
inkomenstoeslagen nationaal te regelen. 

Minister Van der Stee stemt hiermee in. 
Minister Braks kan zich eveneens in deze 

visie vinden. 
Minister Van Aardenne merkt op dat een 

renationalisatie van het beleid zeer vergaande 
gevolgen kan hebben. De mogelijkheid dat er in de 
landbouwsector een zekere nationale verdeling zal 
plaatsvinden valt echter niet uit te sluiten. 

De heer De Zeeuw ziet een wezenlijk ver
band tussen de lusten-en lastenproblematiek 
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enerzijds en het landbouwbeleid anderzijds. De 
minister-president zou zich tijdens de Europese 
Raad achter diegenen moeten scharen die in de 
langbouwsector willen bezuinigen teneinde te 
voorkomen dat onze algehele nettopositie in het 
gedrang komt. 

De minister-president stelt voor om met 
betrekking tot de uitvoering van het mandaat van 
30 mei 19 80 te concluderen dat: 

1° het voorzitterschap zal trachten de discussie 
over het verslag van de Commissie te beperken 
tot de bij de verdere behandeling te volgen 
procedure. Daarbij zal van Nederlandse zijde 
worden gepleit voor een behandeling via het 
Coreper en de Algemene Raad, waarbij een in
schakeling van met name de minister van Financiën 
niet mag worden uitgesloten. Het procedurevoorstel 
van de voorzitter van de Europese Commissie zal 
worden afgewezen. 

2 Aan de ontwerp-interventie zal worden toegevoegd 
een passage over de relatie tussen het interne 
en het externe beleid, met name ten aanzien van 
de ontwikkelingslanden. 

3° Vormen van renationalisatie van het Gemeenschap
pelijke Landbouwbeleid zullen duidelijk worden 
afgewezen met dien verstande dat wel gesproken 
zou kunnen worden over zekere nationale inkomens
toeslagen mits niet communautair gefinancierd. 

4° De berichten in de pers, als zou Nederland bereid 
zijn af te zien van EG-voordelen (landbouw, 
regionaal fonds) zullen nadrukkelijk worden 
tegengesproken. 

De raad kan zich hiermee verenigen. 

De heer Posthumus Meyjes wijst er nogmaals 
op dat de discussies over het mandaat in de Europese 
Raad het karakter van een eerste tafelronde zullen 
dragen. Nederland zou in deze eerste ronde een paar 
duidelijke uitgangspunten dienen te formuleren. De 
Franse interne besluitvorming is nog niet afgerond, 
hetgeen de mogelijkheid opent deze nog te beïnvloeden. 
Tegen deze achtergrond vraagt spreker zich af of 
Nederland nu toch niet een duidelijk afwijzend 
standpunt moet blijven uitdragen met betrekking 
tot een eventuele toepassing van het juste retour 
beginsel, zelfs indien dit standpunt in de loop 
van de discussies niet volledig gehandhaafd kan 
worden. 

Minister Van Aardenne merkt op dat 
hierbij wel beseft dient te worden dat een volstrekte 
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afwijzing van de juste retour gedachte het 
formuleren van nieuw beleid zal bemoeilijken. 

Minister Braks suggereert als mogelijke 
tussenformule een afwijzing van het juste retour 
maar een benadrukking van de wenselijkheid van een 
beter evenwicht. 

Minister Van der Stee koestert enige 
aarzelingen omtrent het door minister Van Aardenne 
naarvoren gebrachte standpunt. Spreker heeft een 
voorkeur voor de door de heer Posthumus Meyjes 
verwoorde visie. 

Minister Van der Klaauw deelt omtrent 
de EPS-onderwerpen mee dat hij aan de Europese Raad 
verslag zal uitbrengen over zijn missie in het 
Midden-Oosten. Met het voorstel om een internationale 
conferentie over Afghanistan te houden kan spreker 
instemmen. 

De Secretaris, 

20 augustus 1981 
Type: JE 
Coll: Me 

Aldus vastgesteld 
in de vergadering 
van 21 oktober 1981, 
De Minister-President, 


